
    

 

ACTA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA INFANTIL I JUVENIL CELEBRADA EL 14 DE DESEMBRE 

DE 2023 

A Santa Eulària des Riu a les 10:00 h del dia 14 de desembre de 2023 es reuneixen 

en sessió ordinària a la sala de plens de l'Ajuntament de Santa Eulària des Riu els 

membres integrants del Ple Infantil i Juvenil, format per representants dels centres 

d'Infantil i Primària i dels dos centres d'Educació Secundària del municipi, i dels 

centres IES Balàfia, IES Sa Blanca Dona i IES Macabich, en primera convocatòria, 

sota la presidència de l'alcaldessa de Santa Eulària de Riu, Carmen Ferrer. 

Assistents: 

Representants municipals. 

Carmen Ferrer, alcaldessa de Santa Eulària. 

Antonia Picó, regidora d'Acció Social, Participació i Transparència. 

Marisol Ferrer, regidora d'Educació i Cultura. 

Mónica Madrid, regidora de Medi Ambient. 

Paola Salsoso, regidora del grup municipal VOX. 

Eva Navarro, coordinadora de Joventut. 

Lorena Sánchez, coordinadora d'activitats de participació infantil. 

Representants escolars: 

Alumnes de quart, cinquè i sisè curs de cada un dels centres d'Educació Infantil 

i Primària i alumnes de 1r i 3r d'ESO dels centres d'Educació Secundària del 

municipi de Santa Eulària i de centres d'Educació Secundària d'altres municipis, 

però que reben alumnes del municipi de Santa Eulària: CEIP Sant Ciriac, CEIP 

Sant Carles, CEIP Santa Gertrudis, CEIP Puig d'en Valls, CEIP Venda d'Arabí, CEIP 

Santa Eulària, CEIP S'Olivera, IES Xarc, IES Quartó del Rei, IES Sa Blanca Dona i IES 

Isidor Macabich. 

Van excusar la seva absència els representants del CEIP Nostra Senyora de Jesús 

i IES Balàfia. 

Comença el Ple Infantil i Juvenil amb l’ordre del dia següent: 

1. Salutació de l'alcaldessa. 

2. Aprovació, si escau, de l'acta anterior. 

3. Informació per part dels representants del Ple Infantil i Juvenil. 

4. Presentació de propostes de millora dels centres educatius i del 

municipi per part dels membres del Ple Infantil i Juvenil. 

5. Torn obert de preguntes. 

6. Tancament 



    
 

Comencem la sessió amb el primer punt de l'ordre del dia: 

 

1. Salutació de l'alcaldessa 

Carmen Ferrer dona la benvinguda a totes les persones assistents al primer Ple 

Infantil del curs 2023-2024. S'inicia un torn de presentacions en el qual tots els 

representants dels centres educatius es presenten. 

L'alcaldessa dona la paraula a la secretària del Ple, que llegeix el segon punt de 

l'ordre del dia. 

 

2. Aprovació, si esclau, de l'acta anterior 

La secretària informa que juntament amb la convocatòria es va adjuntar l'acta 

anterior, i que com no hi ha cap aportació, s'aprova. 

 

3. Informació per part dels representants del Ple Infantil i Juvenil 

Prenen la paraula Luca Guarnera, representant del CEIP Santa Gertrudis i Cristian 

Duarte, del CEIP Venda d’Arabí per llegir el manifest del XII Parlament Infantil 

Balear, que es va fer a Palma a la seu del Parlament, amb l'objectiu 

d'intercanviar experiències, participar i posar en comú les qüestions que més els 

preocupen.  

Es va reproduir un vídeo amb fotografies de l'esdeveniment. 

Tot seguit, prenen la paraula Daria Alexandra Ciumpueru per informar sobre la 

participació en les activitats del mural dels drets al programa Cuidinfants pel Dia 

de la Infància. Per a aquest dia van preparar un mural amb dibuixos d’alguns 

dels drets de la infància.  

Una vegada acabada l'explicació, l'alcaldessa els dona les gràcies pel 

desenvolupament de les activitats i felicita els participants pel seu treball. 

 

4. Presentació de propostes de millora del centre i del municipi per part dels 

membres del Ple Infantil i Juvenil.  

En aquest punt de l'ordre del dia, els representants dels centres educatius 

presenten les seves propostes per millorar el municipi. Es proposen temes 

relacionats amb les preocupacions dels infants i adolescents en relació amb la 

igualtat d'oportunitats i els Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS). 



    
En primer lloc, Lorena llegeix les propostes del CEIP Nostra Senyora de Jesús i de 

l’IES Balàfia: 

CEIP Nostra Senyora de Jesús: 1. Crear llocs de feina per a la recollida de plàstics 

a les platges i fomentar la recollida per part de tots els ciutadans. 2. Ajudar els 

més necessitats amb sous, menjar i roba. 3. Cuidar de la salut física. Fer cursa o 

gimcana al municipi aportant menjar per participar i que el portin a les persones 

més necessitades. 

IES Balàfia: 1. Construcció d’un Punt Jove a Santa Gertrudis. 2. Neteja dels boscs 

exteriors i entorns del poble. 

Prenen la paraula els representants del CEIP Santa Eulària. Les seves propostes 

són: 

Demanen un canvi de timbre a l’escola i la instal·lació de panells acústics per al 

menjador escolar. El soroll és un factor ambiental amb greus efectes en la salut 

pública. Més especialment en els infants i adolescents amb necessitats 

especials. Es troben amb el fet que el timbre d’entrada i sortida a l’escola és 

molt estrident i pensen que ajudaria molt a la convivència i el benestar al centre 

disposar d’un sistema més saludable, com per exemple un fil musical. També 

demanen la renovació de papereres al centre i la implementació d’aquestes 

als espais necessaris. Hi ha 4 papereres verdes i 5 vermelles en tot el recinte 

escolar. Les verdes duen des de l’ inici de l’ escola i s’haurien de canviar per les 

adequades, ja que està com a orgànica i el verd és per a vidre. 

A continuació prenen la paraula representants del CEIP Sant Ciriac per presentar 

les seves propostes. 

La primera proposta consisteix a millorar o canviar les fonts del pati amb 

l’objectiu de no malgastar aigua.  

La segona proposta d'aquest centre és recuperar l’excursió a Tagomago per 

reconèixer els nostres ecosistemes marins i costaners per poder protegir-los i així 

evitar els efectes nocius. 

Per part del CEIP Venda d’ Arabí intervenen els seus representants amb les seves 

propostes: 

No s’havien preparat res però han volgut fer una proposta: tenir una aula per 

relaxar-se. 

A continuació l'alcaldessa dona la paraula als representants del CEIP Sant 

Carles. 

Aquests representants sol·liciten millorar el parc de Sant Carles. Arreglar les 

joguines, les fonts d’aigua (i posar-ne més), posar tendal, etc. Entre tots els 

alumnes de quart han elaborat un projecte més extens amb el que es volia 

millorar i els diferents pressupostos. 

Seguidament tenen el torn per presentar les seves propostes els representants de 

l’IES Xarc:  



    
Les representants d'aquest centre comenten que volen carrils bici al voltant del 

poble, situats entre la rotonda d’accés a l’IES Xarc i la rotonda d’accés a Siesta. 

Com que està projectat el tram de Siesta, seria ampliar aquest projecte. També 

demanen més pàrquings de mitjans de transport sostenibles, bicis i Eularibus. I 

també, facilitar l’ús d’aquests mitjans de transport. 

Una altra proposta és l’enjardinament dels espais del centre escolar per crear 

ambients de gaudi i treball. 

Seguidament, continuam amb la presentació de propostes dels representants 

del CEIP Puig d’en Valls: 

Demanen que es porti a terme una sèrie d’activitats enfocades a la salut mental 

i emocional mitjançant serveis a la comunitat. Aquest tipus d’interacció no 

només pot ensenyar als infants sobre la importància de cuidar la seva pròpia 

salut mental, sinó també a cultivar valors d’empatia i serveis cap a la resta. A 

més comenten que estaria bé fomentar els horts urbans en terrenys públics. 

Relacionat amb la seguretat de la nostra ciutat, veuen la necessitat de fer un 

estudi sobre les voreres dels nostres pobles (com Jesús i es Puig d’en Valls), ja que 

hi ha llocs on les voreres no són suficientment amples o no n’hi ha. Sí que es varen 

començar a fer els camins segurs (as Puig d’en Valls hi ha espais pintats de 

vermell), però hi ha zones on no són suficients. 

També suggereixen la neteja de voreres, ja que s’hi acumulen molts de fems. 

Col·locació de xarxes a les clavegueres perquè la brutor no vagi a la mar. 

Intentar fer una neteja periòdica, per evitar embossaments. Replantar arbres en 

espais comuns, amb l’ajuda de majors. Crear un jardí d’emocions. D’aquesta 

manera també posaríem el nostre granet d’arena a millorar el clima. 

Algunes possibles activitats que podria ser interessant portar a terme: jardins 

d’emocions on la comunitat de petits i grans podria participar en la creació i/o 

manteniment de jardins o espais públics, replantació d’arbres per compensar 

aquells que són talats. Aquests espais podrien incloure murals, poemes o 

activitats interactives que ajudin a la reflexió sobre les emocions, o 

infraestructures per poder gaudir d’alguna biblioteca de préstec a l’aire lliure, 

on es puguin fer sessions/tallers de contacontes. 

Els següents són els representants del CEIP S’ Olivera, que no han pogut redactar 

les propostes però n’han pensat algunes com arreglar les cistelles i les porteries, 

crear espais lliures de ciment i posar més espais verds.  

És el torn dels representats del CEIP Santa Gertrudis. Les seves propostes són 

papereres de recollida selectiva al parc i a la plaça del poble; millorar la zona 

de joc del parc de primària, ja que no hi ha res per a ells. Demanen una 

estructura de joc exterior de fusta (passarel·les, ponts) i llevar la grava i la vorera. 

Demanen també posar protecció a les cistelles a la pista grisa i a la pista 

vermella posar les noves cistelles que no s’han posat encara. 

També demanen posar plantes autòctones a les zones de jardí del poble amb 

els cartells informatius. 



    
Els representants de l’IES Quartó del Rei proposen un accés més segur per al 

transport, més assequible i sostenible per no contaminar tant, i un tracte més 

amigable tant dels conductors als passatgers com d’aquests als conductors. 

Cuidar més les dones embarassades, els nens petits, les persones de la tercera 

edat o la gent amb necessitats especials. 

També proposen habilitar edificis i solars públics, actualment sense ús per 

destinar-los a finalitats socials, cases d’acollida per als infants, albergues de 

persones sense sostre, protecció d’animals, etc. 

Els participants següents són els representants de l'IES Isidor Macabich. Aquests 

representants sol·liciten un codi QR a les platges familiars per al benestar i 

l’estima del medi ambient. En aquest QR es trobarien pràctiques de mindfullness 

en castellà, català, anglès i potser en algú altre idioma. L’objectiu és promoure 

la salut física i l’autoestima. 

En últim lloc, presenten les seves propostes les representants de l'IES Blanca Dona. 

Les representants comenten que voldrien fomentar i facilitar esmorzars 

saludables a l’institut (entrepà i fruita). Fer un estudi dels esmorzars a casa dels 

alumnes per detectar casos de gent que no tengui recursos per esmorzars 

saludables.  

Una altra proposta és la posidònia oceànica. Fer tallers (institut i ajuntament) per 

conèixer millor l’important paper de la posidònia a les nostres costes. També fer 

sortides en vaixell per observar el seu paper en l’ecosistema submarí. Recalquen 

que l’Ajuntament també podria fer tallers per a tots els públics. 

Per últim, les representants comenten que els estudiants de primer d'ESO del seu 

institut estan treballant el tema de l'emergència climàtica i donaran consells que 

podem fer en el nostre dia a dia per reduir-la i suavitzar-la. 

Una vegada finalitzada la intervenció dels representants dels centres educatius, 

l'alcaldessa, Carmen Ferrer, pren la paraula per respondre a les propostes dels 

representants. 

L'alcaldessa dona l'enhorabona a tothom i comenta que, com sempre, són 

propostes molt bones, molt ben argumentades i necessàries per millorar el nostre 

municipi, destacant el CEIP Sant Carles, que ha elaborat tot un informe creant 

grups de feina, anant al lloc, cercant pressupostos, etc. 

Respecte a les propostes del CEIP Santa Eulària, en els temes de papereres i 

reciclatge, Mónica ha pres nota. Quant al timbre, l’alcaldessa diu que es pot 

mirar tècnicament de posar fil musical. Igualment convida la gent a prendre 

consciència, a intentar cridar menys i parlar més amb tranquil·litat. També 

comenta que es pot mirar amb manteniment de posar panells si fan falta, que 

ho pot mirar Marisol amb el centre. 

Respecte a les excursions a Tagomago i tot el tema del medi marí, Marisol diu 

que ja s’ha comentat en una reunió que es va tenir amb tots els directors dels 

centres que es reprendrien l’any que ve les excursions i compensar així els qui no 

han pogut anar-hi enguany. 



    
Respecte a la proposta del CEIP Venda d’Arabí de crear aules de relaxació, 

l’alcaldessa comenta que és més tema de capacitat del centre, però que es 

pot mirar, sinó, de fer a l’exterior. 

Respecte a la proposta del CEIP Sant Carles, l’alcaldessa explica que s’està  fent 

un projecte d’adaptació per a vianants del centre, on també entra la 

recuperació de la canalització que hi havia de l’aigua en el costat de l’església 

i també la millora dels parcs infantils. Igualment diu que si una vegada vist el 

projecte es pot aportar alguna cosa més, ens ho poden fer arribar (fonts 

d’aigua, seients, ombra...). 

Es pren nota de la proposta de l’IES XARC quant al carril bici al voltant del poble. 

L’alcaldessa reconeix que ens hem concentrat molt en les connexions del barri 

de ses Fonts, de Can Nadal i de Siesta amb Santa Eulària. Després també es 

treballarà la part des Canar i Sant Carles perquè es pugui arribar amb carril bici. 

Es pren nota també de fer més pàrquings per a bicis i, quant a s’Eularibus, 

l’alumne aclareix que demanen que facin menys parades, o posar més busos 

per reduir el temps que s’hi està dins. L’alcaldessa diu que ho parlarà amb el 

consell per posar-ne més. 

També informa que en els llocs no es pot fer carril bici es posen uns grans cartells 

amb limitació de velocitat perquè les bicis puguin circular per la zona de 

rodament dels cotxes. 

Respecte a les propostes del CEIP PUIG D’EN VALLS, l’alcaldessa informa que al 

carrer nord hi ha una zona de 6.000 m2 que està tot tancat perquè s’hi està fent 

obres i es preveu que estarà llest al mes de febrer. Allà hi ha un gran espai de 

jocs per a totes les edats, horts urbans, zones d’ombra, berenadors, banys 

públics... Es pretén que sigui una zona destinada a compartir i a jugar. Tot estarà 

envoltat de plaques solars per dotar d’electricitat aquesta zona i tota l’aigua 

que s’utilitzi serà recollida de pluja. 

Quant a temes d’activitats de salut mental, encara que se n’estan fent moltes, 

es poden dirigir propostes a Toñi i Marisol. 

Respecte a les propostes del CEIP S’Olivera, l’alcaldessa anota arreglar les 

cistelles i les porteries. Explica que on hi ha la pista de bàsquet hi ha zones verdes 

i es continuarà ampliant. Igualment ara quan estigui feta la zona de joc des Puig 

d’ en Valls, estarà molt avinent per a ells també. 

Respecte a les propostes del CEIP Santa Gertrudis, l’alcaldessa pren nota de la 

zona de jocs al pati de primària i Mónica, de tots els temes de recollida, de medi 

ambient i de jardins. S’informa que ja s’ha començat a Santa Eulària amb el 

sistema de plantes autòctones i de reg per degoteig, a més d’hotels per a 

insectes i poc a poc s’anirà aplicant a totes les parròquies.  

Mónica explica que s’està treballant en un itinerari botànic on hi haurà petits 

cartells informatius a les jardineres amb un codi QR i una petita explicació de 

totes les plantes autòctones que s’han posat, explicant la rellevància que això 

té en el nostre ecosistema. 



    
Respecte a l’IES Quartó del Rei, es planteja un tema de convivència, el qual s’ha 

fer entre tots. Quant a habilitar edificis públics per a persones vulnerables, primer 

s’han de tenir aquests edificis; si no es tenen, s’estableix un acord d’illa i hi posen 

recursos tots els municipis (com a sa Joveria). També es fa menció al nostre 

Departament de Benestar Social, on es fa molta feina. 

Respecte a la petició de l’IES Isidor Macabich, l’alcaldessa està d’acord que la 

informació i el coneixement del medi és el més important per cuidar-lo. Ja tenim 

QR a la pàgina web però si es necessita a les platges es pot fer. Aprofita per 

informar que tornarà la fira nàutica a l’abril de 2024, que no es fa des del COVID, 

en la qual es realitzaran tallers de coneixement del medi. 

També està molt d’acord amb la importància de menjar de manera saludable 

i de no tirar menjar. 

5. Torn obert de preguntes 

L’alcaldessa pregunta si tenen aportacions ae fer i un alumne de l’IES Xarc pren 

la paraula per recordar la necessitat de l’enjardinament del centre, perquè sigui 

més acollidor. Com que ara s’està arreglant tot, se suggereix parlar amb el 

centre si volen alguna cosa en concret, perquè es du des de allí; l’Ajuntament 

només fa el manteniment, encara que si podem ajudar, així ho farem. 

No hi ha més aportacions. 

6.   Tancament 

Per acabar la sessió i fer una valoració del Ple, els representants han triat usar 

polseres de color verd per demostrar la seva satisfacció amb el Ple. 

Finalment, l'alcaldessa s’acomiada de tots els presents amb una felicitació de 

Nadal i el seu agraïment per la participació en el Ple Infantil i Juvenil Municipal. 

S'aixeca la sessió quan són les 11:20 h. 

Santa Eulària des Riu, 14 de desembre de 2023 

 


